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  آقایدکتر!اگربخواهیممس�ألهزیارتاربعینراازنگاه
جدی�دیتحلی�لوارزیابیکنی�م،بایدازچ�هزاویهکمتر

پرداختهشدهایبهاینموضوعبنگریم؟
به نظرم اگر به ماهیت تاریخی اربعین نگاه جدیدی کنیم، 
نکاتی را خواهیم یافت که به آن کمتر پرداخته شده است. 
البته این نکته را هم تذکر بدهم که در باب مسائل تاریخی 
اربعین مناقش��ات تاریخی زیادی مطرح شده است اما از آن 
نقاط اختلافی که بگذریم، بخش اثباتی آن که مورد خدشه 
نیست و مستند است، مطالب بسیار مهم و سازنده ای را در 
دل خود دارد. مرحوم مجلسی درباره اربعین جمع بندی بسیار 
خوبی در بحارالانوار دارد که می تواند راهگشا و راهنمای این 
بحث بش��ود. ببینید! اربعین به ۲ دلیل نقطه آغاز ۲ حرکت 
خیلی مهم در طول تاریخ پس از کربلاست؛ یک اینکه اربعین 
سرآغاز باز شدن باب زیارت رفتن دسته جمعی سیدالشهدا 
ش��د و دوم از نقاط طرح وس��یع عزاداری بر امام حسین)ع( 
ش��د، هر کدام از این ۲ مورد، نقطه عطفی در تاریخ بود که 

در ادامه آن را شرح خواهم داد.
در م��ورد اول، خب! زیارتی که جن��اب جابر بن عبدالله 
انصاری انجام داد که یک مس��اله مستند تاریخی است، باب 
زیارت دس��ته جمعی امام حسین)ع( را باز کرد. این موضوع 
مهمی است،  چون بعد از جنایت کربلا جو سنگینی بر فضا 
حاکم شده بود و اجازه زیارت امام حسین)ع( داده نمی شد 
و حاکمان مخالفت می کردند؛ تنها عده ای از شیعیان شبانه 
می آمدن��د، زی��ارت می کردند و می رفتند. جابر این س��د را 
شکست و باب زیارت رفتن را باز کرد. جابر به صورت انفرادی 

زیارت نیامد، دسته جمعی آمد و این نقطه عطفی شد. 
در باب زیارتنامه ها هم لازم اس��ت این را تاکید کنم که 
زیارت امام حسین)ع( فقط یک زیارت عاطفی نیست، بلکه 
از ابتدا تا انتها سیاس��ی اس��ت. ما در زیارت سید الشهدا)ع( 
خط و جبهه گیری سیاسی خود را مشخص می کنیم. ما در 
زیارتنامه ها خطاب به امام می گوییم دشمن کسی هستیم که 
دشمن شما بود و دوست کسی هستیم که دوست شما بود؛ 
موضعی صریح. مواضعی که یک فرد در زیارتنامه می خواند و 
اعلام می کند از آن دست مواضعی نیست که نه سیخ بسوزد 
نه کب��اب؛ در زیارتنامه ها، موضع گیری ها صریح و روش��ن 
بیان ش��ده اس��ت. اگر بخواهم به عبارت دیگری بیان کنم، 
زیارتنامه ها مانیفس��ت مقاومت، مبارزه و بصیرت است. باب 
زیارت رفتن قبر مبارک امام حسین)ع( را جابر باز کرد. همین 
زیارت اربعین تبدیل شد به برند تشیع. در حدیثی که امام 
حسن عسکری)ع( درباره علامات شیعیان سخن می گویند، 
زیارت اربعین را از نشانه های شیعه بیان می کنند. شما تاریخ 
را ببینید، در تمام طول تاریخ حاکمان با زیارت ائمه مخالفت 

کرده اند، از همان دوران بنی امیه بگیرید تا 
بنی عباس و آل مروان، حتی همین امروز 
در همین جاهایی که جوجه های معاویه 
و یزید حکمرانی می کنند، در عربس��تان 
و بحری��ن و امثاله��م، همچنان با زیارت 
مخالف��ت می کنند، دش��منی می کنند 
و ای��ن نش��ان می دهد زی��ارت یک فعل 
سیاسی است. زیارت یک حرکت فلسفی 
با مانیفست های روشن سیاسی و تئوریک 
است. اربعین باب زیارت را باز کرد و این 
چیز خیلی مهمی است. بعد از زیارت جابر 
بن عبدالله انصاری مردم جرأت کردند به 

زیارت بیایند و زیارتنامه ها را بخوانند. 
نکته دوم مساله عزاداری است که در 
اربعین به اوج خود رس��ید. تمام اس��ناد 
تاریخی می گوید وقتی کاروان خاندان امام 

حسین)ع( وارد مدینه شد، یکسره به منازل خود نرفتند، بلکه 
در جایی بیرون ش��هر خیمه زدند و حضرت امام سجاد)ع( 
ش��روع کردند به بیان مصائب امام حس��ین)ع(؛ این نکته را 
دقت کنید که بیان مصائب حضرت ابا عبدالله )ع( یعنی افشای 
حکومت طاغوت. همین عزاداری ها هم یک حرکت سیاسی و 
اجتماعی است. این همان دلیلی است که مراسم عزاداری در 
کشورهایی مثل عربستان و بحرین با مخالفت حکام مواجه 

شده است، چون طاغوت از این نوع حرکت ها می ترسد. 
ای��ن نکته را هم بگویم که ش��اید برای تان جالب باش��د؛ 
کلید عزاداری امام حس��ین)ع( توس��ط حضرت زینب خورد 
و نخس��تین بار این بانوان بودند که دس��تگاه عزاداری برای 
سیدالشهدا تش��کیل دادند. بعد از ورود کاروان اسرا به شام، 
زنان دمش��قیان آمدن��د ببینند این کاروان��ی که می گویند 
کاروان اسرای خارجی هستند، چه کسانی هستند؟ بعد که با 
افشاگری های حضرت زینب مواجه شدند، دیدند عجب! اینها 
خاندان رسول الله هستند، شگفت زده شدند، به خانه برگشتند 
و به شوهران شان اعتراض کردند. ابتدای کار تعدادشان از 7-8 
نفر بیشتر نمی شد اما کم کم چندصد نفر شدند و شروع کردند 
ب��ه عزاداری و گریه بر مصائبی که از س��وی یزید بر خاندان 
رسول خدا وارد شد. همین موج عزاداری ها و گریه ها هم باعث 
ش��د یزید دستپاچه شود و دستور دهد کاروان اسرا در قصر 
ساکن شوند که البته امام سجاد)ع( نپذیرفتند و فرمودند اگر 

می خواهی کاری کنی، بگذار ما به مدینه بازگردیم. 
به هر حال می بینید که زیارت و عزاداری چه امر عمیقی 
است. من اگر بخواهم یک نتیجه گیری کنم باید بگویم اربعین 
ه��م باب زیارت را باز کرد و هم پرچم این زیارت و عزاداری 
را تاکنون برافراشته نگه داشته است و برافراشته نگه خواهد 
داشت. اربعین باید به یک نهضت عمومی برای نجات بشریت از 
سیطره طاغوت تبدیل شود. امروز سیطره کفر خیلی پیچیده 

ش��ده است، نظام استکبار مسلح شده به امکاناتی که کفر را 
تنها گزینه برای بش��ر قرار داده اس��ت. روش زندگی منحط 
م��ادی را می خواهند به عنوان تنها گزینه به همه ملت های 
دنیا تحمیل کنند. بشریت امروز دست به گریبان با اختاپوس 
بزرگ کفر شده است و هر ملتی مثل ملت ایران هم که بخواهد 
راه دیگری را برای زندگی انتخاب کند، با این همه دشمنی 
مواجه می شود. پرچم امام حسین)ع( و اربعین به عنوان نماد 
زیارت حضرت امید زیادی ایجاد کرده است تا بتوانیم در برابر 
بهمن بسیار خطرناک  الحاد معاصر مقاومت کنیم. شما حتما 
آن روایت مش��هور را دیده اید که می فرماید امام حسن)ع( و 
امام حسین)ع( »سیدی شباب اهل الجنه«، آقای جوانان اهل 
بهشت هستند، خب! همه اهل بهشت که جوانند، در بهشت 
پیر و فرتوت نداریم، پس این روایت چه چیزی را می خواهد 
بگوید؟ مرحوم علامه مجلس��ی در اینجا تبیین جالبی دارد. 
علامه مجلسی می گوید این روایت یعنی 
جوانانی که در این دنیا و در س��ن جوانی 
می خواهند بهشتی شوند، باید به خط این 
دو امام اقتدا کنند و شما می بینید اقتدای 
ما به این دو امام بزرگوار چه حماسه هایی 
را رق��م  زده اس��ت و در این دنیای کفر و 
مادی گری چه جلوه های زیبایی از زندگی 

معنوی و الهی را رقم  زده است. 
  آقایدکتر!درجریانپیادهرویاربعین
ماصحنهه�ایزیبای�یازفداکاریهارا
میبینیم؛شخصاًکدامیکازویژگیهای
اینمراس�مآیینیبرایشماجلبتوجه

کردهاست؟
بله! صحنه های ایثار و فداکاری و روابط 
گرم انسانی هم بس��یار جالب است. این 
نکته را باید تاکید کنم که این صحنه هایی 
که شما در پیاده روی اربعین می بینید، ریشه در آداب زیارت 
امام حسین)ع( دارد. اینکه شما مسیر را پیاده بروید و از همه 
تعلقات جدا شوید، سیاه و سفید و عرب و عجم بی معنا شود و 
همه در این امر مشارکت کنند، تمام اینها جزو آداب زیارت 
حضرت سید الشهدا است. اگر بخواهیم از زاویه دیگری به این 
پیاده روی نگاه کنیم باید بگوییم این نوع سبک زندگی، سبک 
زندگی ای است که برای مبارزه با ظلم و طاغوت و کفر لازم 
است. اصلا با غیر از این نوع سبک زندگی نمی شود در برابر 
کفر ایس��تاد و این مساله ای است که شیعیان در پیاده روی 
اربعین آن را تجربه و تمرین می کنند. شما سردار سلیمانی 
را نگاه کنید، خودش در بین زوار امام حس��ین)ع( معمولی 
می رفت، کس��ی او را نمی توانست بشناسد، اینگونه می شود 
در برابر طاغوت ایس��تاد، نه اینکه با دبدبه و کبکبه راه افتاد 

و حرکت کرد.  
ب��ه عنوان نکته آخری که به ای��ن بحث اضافه کنم باید 
بگویم تمام نمادهای مورد نیاز بشر برای داشتن یک زندگی 
خوب، در حرکت اربعین وجود دارد. مهم ترین موتور حرکت 
این راهپیمایی هم عشق به اهل بیت است. عشق به اهل بیت 
هم کورکورانه نیس��ت، ناشی از معرفت و بصیرت است. در 
هی��چ جای تاریخ و در هیچ فرهنگی ش��ما این همه حجم 
عظی��م از طرفداری و عش��ق را نخواهی��د دید و این خاص 

مکتب اهل بیت است. 
  وضعیتش�یعیانرادردنیایکنونیوشرایطوتحولات
منطقهچگونهارزیابیمیکنید.بهنظرمیرسدشیعیاندر
یمن،بحرینولبنان،شرایطدشواریراتجربهمیکنند؛نگاه

شمابهاینموضوعچیست؟
ببینید! شیعیان امروز پرچمدار نهضت مقاومت هستند. 
مقاومت یک مکتب اس��ت، مکتب امام حس��ین)ع( است و 
امام خمینی با انقلاب اس��لامی آن را احیا کردند. این نقطه 

روشن و امیدی برای عالم اسلام است. از همان ابتدای تاریخ 
اس��لام، با ۲ قرائت از اسلام مواجه شده ایم؛ قرائت اهل بیت 
و قرائت اهل  س��نت. امروز ما براحتی می توانیم بفهمیم چرا 
قرائت برادران اهل س��نت نتوانسته یک نظام مدنی را ایجاد 
کند؟ چرا که موضوع ولایت را نتوانسته اند در جایگاه اصلی 
خ��ود در منظومه عقایدش��ان جا دهند. خیلی هم بخواهند 
سیاس��ی شوند، از دلش س��لفی ها و تکفیری ها و داعشی ها 
درمی آی��د. در حال��ی  که مکتب اهل بیت توانس��ته در عصر 
مدرن امروز یک حکومتی تأس��یس کند با همه معیارهای 
جهانی. یک نظام مدنی دموکراتیک با دموکراسی فانکشنال 
)کارکردی(. در دوره هایی از تفکر غرب، از دموکراس��ی یک 
طرف��داری ایدئولوژیک می کردن��د و از مطلوب بودن ذاتی 
آن س��خن می گفتند؛ دوران این نوع نگاه به دموکراس��ی با 
»ماکس وبر« تمام شد. وبر یک نقد مهم از دموکراسی را در 
غرب باز کرد و گفت تعاریف حماس��ی از دموکراسی به درد 
نمی خورد، ما نیازمند یک دموکراسی فانکشنال هستیم که 
در عمل به درد بخورد. ش��ما می بینید در قانون اساس��ی ما 
لفظ دموکراسی نیامده، مردم سالاری هم نیامده اما چه آمده 
اس��ت؟ تمام مکانیزم های یک دموکراسی عملی آمده است. 
مشروعیت بر اساس ولایت فقیه است و نظم مدنی بر اساس 
دموکراسی فانکشنال است. این تجربه ما است؛ مساله ای که 
مورد نفرت ناشی از هراس کشورهای غربی و اذناب آنها در 

منطقه قرار گرفته است. 
اما درباره خطرهایی که با آن مواجه هس��تیم باید گفت 
بخش خارجی آن خیلی مهم نیس��ت؛ درگیری با آمریکا و 
رژیم صهیونیستی و اذناب یزید و معاویه و بنی  امیه در منطقه، 
خیلی مهم نیست. اینها چالش های سختی است اما روشن 
اس��ت خطرناک نیس��ت. امروز مهم ترین خطر برای تشیع، 
انحراف داخلی در دایره تش��یع است؛ تفکراتی مانند تشیع 
انگلیس��ی یا تفکری که معتقد است باید به غرب باج داد تا 
زندگی بهتری داشت. خط انحراف خط خطرناکی است که 
هم در ایران اس��ت و ه��م در هر جایی که مقاومت در آنجا 
تحرک دارد. این جزو چالش های امروز ما اس��ت. البته اینها 
از باب ترس از این چالش ها نیست، این از باب مقابله با این 
چالش هاست. البته وجود ولی امر شجاع و بصیری مثل مقام 
معظم رهبری خیلی کار را هموار کرده است اما این به این 

معنا نیست که ما تنبلی کنیم. 
 ش��ما دیدید در فتنه 88 چگون��ه عده ای که دم از خط 
امام می زدند، در برابر جمهوریت نظام ایستادند؛ می خواستند 
جمهوری��ت نظام را از بین ببرند و به تبع آن س��اختار کل 
نظام اسلامی را به هم بزنند. آمریکایی ها ناراحتند که اسلام 
مکتب اهل بیت یک نظام دموکراتیک ایجاد کرده. امروز شما 
می بینید ترامپ هنوز انتخابات برگزار نش��ده است، حرف از 
تقلب می زند. آمریکایی ها زود تقاص عمل خودشان در سال 
88 را دیدن��د. اتفاقات اخیر در آمریکا نش��ان می دهد نظام 
دموکراس��ی آنها چقدر معیوب است اما تجربه مردم سالاری 
ما نش��ان می دهد دموکراسی در کش��ور ما از قوام و مبنای 

نظری قوی تری برخوردار است.
  بهبهانهاشارهایکهبهانتخاباتآمریکاکردید،اینسوال
رابپرسمکهتحلیلشماازآیندهانتخاباتآمریکاچیست؟

رأی نیاوردن ترامپ خیلی محتمل نیس��ت، هنوز شانس 
قابل توجهی برای رأی آوردن دارد اما نکته محتمل این است 
که ترامپ و بایدن نزدیکی آرا داش��ته باشند و هر دو طرف 
ادعای تقلب کنند، چون هر دو در این کارها استاد هستند 
و ای��ن باعث یک چالش اجتماعی خواهد ش��د. تحلیل من 
این اس��ت که احتمال قوی وجود دارد که جابه جایی قدرت 
در آمریکا ماه ها طول بکش��د و ب��ه زد و خوردهای گروهی 
هم تبدیل شود. پیش بینی من یک انتخابات پرچالش برای 

آمریکاست. 

  ع�دهایمعتقدندرأیآوردنبایدنبهنفعایراناس�ت؛
نظرشماچیست؟

دموکرات ه��ا در دش��منی از ای��ران هیچ چی��ز کمتر از 
جمهوری خواه��ان ندارند. اوباما میزان دش��منی اش با ایران 
کمتر از ترامپ نبود، نوعش فرق می کرد. این اشتباه سیاسی 
که دموکرات ها نگاه شان با جمهوری خواهان نسبت به ایران 
متفاوت است، از پایه های توافق برجام بود. بعضی ها نسبت 
به برجام یک احساس ناموسی و عاطفی پیدا کرده اند. برجام 
یکی از بدترین توافقنامه هایی اس��ت که در تاریخ جمهوری 
اسلامی ایران نوشته شده است. دارای اشکالات اساسی است؛ 
هم در پیش فرض ها، هم در استراتژی ها و هم در تکنیک ها 
و سندنویسی که این را بارها گفته ام. بنابراین ما نباید منافع 
ملی خود را فدای خبط بزرگی کنیم. آمریکایی ها در برجام 
دیدند خوب توانس��ته اند از ایرانی ها امتیاز بگیرند، تش��ویق 

شدند این امتیازخواهی را بیشتر کنند و 
چیزهای بیشتری بخواهند. 

بایدن هم سیاستش را نسبت به ایران 
اعلام کرده است. ما از برجام ۲ چیز روشن 
می خواستیم؛ یکی اینکه نفت مان را راحت 
بفروشیم و دیگری اینکه معاملات مان را 
راح��ت انجام بدهیم که هیچ کدام محقق 
نشد؛ حالا هر امتیاز دیگری می خواهند به 
ایران بدهند اما برای ایران اهمیت آنچنانی 
ندارد. اجابت این دو خواسته چه در دولت 
ترامپ و چه در دولت بایدن ممنوع است. 
مسأله دولت های آمریکا این است که کی 
به برجام ۲ و برجام 3 برسیم. گویا آنهایی 
ک��ه الان دل ب��ه بایدن بس��ته اند، همان 
برجام های ۲ و 3 را در برنامه شان دارند. 
انتخاب��ات آمریکا برای م��ا تاثیر قابل 

توجهی ندارد. بخشی از این حرف ها که مثلا بایدن بیاید به 
نفع ایران است، به خاطر این مطرح می شود که یک گروهی 
نمی خواهند اعتراف کنند خراب کرده اند؛ چه در سیاس��ت 
خارجی و چه در اداره کشور، البته نه اینکه دولت های قبلی 
هیچ مشکلی نداشتند، خیر! آنها هم مشکل داشتند اما حجم 
خبط هایی که در این دولت داریم کم سابقه بوده است و اینها 
هم موجه نیست. من متهم نمی کنم، می گویم خطا، برخی 
چیز دیگری می گویند اما من می گویم خطا ولی همین حجم 

خطا هم موجه نیست.
  آین�دهچال�شجمه�وریاس�امیوآمری�کاراچگونه

میبینید؟
ببینید! یک نکته را بگویم، برخی جریانات مدام از جنگ 
ایران و آمریکا سخن می گویند. لولوی جنگ مساله ای است 
که جناح اصلاحات در دوره آقای خاتمی و این دوره مطرح 
ک��رده و یکی از پیش فرض های غلط برجام هم بوده اس��ت. 
برجام، ۲ پیش فرض صد درصد غلط داشت؛ یکی اینکه اگر 
چرخ سانتریفیوژهای ما کمتر بچرخد، چرخ اقتصاد ما بهتر 
می چرخد و دیگری هم اینکه اگر توافق نکنیم جنگ می شود. 
چرخ های س��انتریفیوژ ما کمتر چرخید اما چرخ اقتصاد هم 
ایستاد. ما وقتی احتمال جنگ می دهیم- که متاسفانه برخی 
دولتمردان کنونی هم می گویند- باید دلیل داشته باشیم، باید 
سند ارائه بدهیم، خوش بینی الکی بد است اما حرف از جنگ 
زدن هم بدون مستندات بد است. به نظر من قرائن سیاسی 
موجود در صحنه بین الملل و منطقه این موضوع را رد می کند. 
بر اساس شواهد و مستندات موجود اینکه توسط آمریکا در 
آینده نزدیک مس��تقیما علیه ما جنگی راه بیفتد، محتمل و 
قابل پیش بینی نیس��ت. حالا اگر یک عده می خواهند از این 
لولو استفاده سیاسی بکنند، بحث دیگری است. واقعا ترساندن 
مردم از جنگ کار اشتباهی است. ما برای گرفتن رأی مردم 

باید نقاط قوت مان را مطرح کنیم نه اینکه مردم را از جنگ 
بترسانیم. خب! بعد از این چه؟ یعنی برویم در برابر آمریکا زانو 
بزنیم؟ این را بدانید که بهبود وضعیت اقتصادی ما مشروط به 
کارآمد شدن مدیریت ما است. یک مدیریت جهادی لازم است 
تا اوضاع کشور بهبود پیدا کند و این هیچ ربطی به رابطه ما با 
آمریکا ندارد. ما باید روی پای خود بایستیم. این روی پای خود 
ایستادن، خودش یک تفکر است. اینکه ما هر جا به مشکل 
برخورد کنیم بلافاصله دستور بدهیم با ارز دولتی مواد اولیه 
وارد کشور شود، این چرخه خودش معیوب است. این دقیقا 
همان تفکری است که ما را به اصل قضیه نمی برد، این نقطه 
اشکال اصلی است. واقعا نکاتی که رهبر انقلاب اصرار می کنند 
و متاسفانه به آن توجه نمی شود، نقاط کلیدی در بهبود حال 
ما است. شما مطمئن باشید آمریکا در منطقه ما جز گاو شیرده 
نمی پسندد. ما مخیریم به اینکه ملت سرافراز و مستقل باشیم 
یا یک گاو شیرده برای آمریکا؟ آقایان اصلاح طلب این را برای 
مردم توضیح بدهند، بحث مذاکره با آمریکا یک بحث فرعی 
اس��ت، هرگاه منافع ملی ما ایجاب کرد انجام می دهیم، این 
بحث اصلی نیس��ت، مذاکره با آمریکا که تابو نیس��ت، بحث 
عمیق تر از این حرف هاست. رئیس جمهور سابق ما می گفت 
به من اجازه بدهید با اوباما مذاکره کنم، می روم سیر تا پیاز 
مشکلات را حل می کنم. این همان تفکر هزار سال پیش است 
که ساختارهای نظام بین الملل را نمی شناسند، فکر می کنند 

مسائل با خوش وبش حل می شود! 
  آق�ایدکت�ر!الانکهدرفضایگفتوگودربارهمس�ائل
بینالمل�لهس�تیم،لطف�ااش�ارهایهمبهمناقش�هاخیر
همسایگانشمالیمانیعنیارمنستانوآذربایجانبفرمایید.
همانطور که می دانید مناقش��ه ارمنس��تان و آذربایجان 
سابقه دار است و از بعد از فروپاشی شوروی این اختلاف شروع 
ش��د و تدریجا پر و بال گرفت. ما از همان موقع موضع مان 
احترام به تمامیت ارضی و مرزهای بین المللی بود. ببینید! در 
این مساله واقعا بحث های انسانی مطرح است، هر دو طرف 
نزدیک به یک میلیون آواره دارند؛ هم شیعیان و هم ارمنی ها. 
ما با کل این قضایا مخالفیم، ما طرفدار این هستیم که مرزها 
باید محترم باش��ند. آنچه مس��لم است این است که منطقه 
قره باغ متعلق به آذربایجان است. این مساله را نباید از طریق 
جنگ حل کرد. دقت داش��ته باشید که گرایش حل مساله 
ارمنستان و آذربایجان از طریق نظامی، خط آمریکا و اسرائیل 
است و اینکه یک کش��ورهایی روی این قضیه سوءاستفاده 
کنند و روی آن مانور بدهند. ما متاسفانه کشوری را در منطقه 
داریم که هر جا هر مس��اله ای به وجود بیاید س��ر و کله اش 
پیدا می شود، این یک نوع فرصت طلبی است و خوش عاقبت 
نیست. ما نباید روی این آتش بنزین بریزیم. مشخصا راهکار 
ما برای حل این مناقش��ه، فقط گفت وگو است. درگیری ها 
باید متوقف و بلافاصله مذاکرات صلح برگزار شود و بهترین 
کس��ی که می تواند این کار را بکند، جمهوری اسلامی است 
که هم روابط نزدیکی با ارمنس��تان دارد و هم با آذربایجان. 
هر دو هم به ما اعتماد دارند. ما به هر دو هم کمک خواهیم 
کرد. جمهوری اس��لامی برای ترمیم آلام ش��یعیان و ارامنه 

باید اقدامی کند. 
  قطع�امداخل�هایرانب�رایحلوفص�لدیپلماتیکاین
مناقش�هفرصتخوبیهمبرایدس�تگاهدیپلماسیایران
اس�ت.بهعنوانسوالآخرمیخواهمازشمابپرسمبهنظر
شمادرتقریبا8سالگذشتهآیادستگاه
دیپلماس�یباچالشه�ایبینالمللیای
کهایجادش�د،برخوردفعالانهایداشته
است؟توانستهاستازاینچالشهابرای

ایرانفرصتسازیکندیاخیر؟
البته نمی ش��ود همه کارنامه دستگاه 
دیپلماس��ی را منفی دانست. در یکسری 
از اتفاقات، واقعا دستگاه دیپلماسی خوب 
عمل کرد. مث��لا در همین جریاناتی که 
اخیرا در شورای امنیت ایجاد شد، دستگاه 
دیپلماسی فعالانه عمل کرد، واقعا هم کار 
سخت و سنگینی بود که بخوبی انجام شد. 
اینها نقاط مثبت است اما نقاط منفی هم 

وجود دارد.  
مثلا درباره یمن خیلی منفعلانه عمل 
شد. البته ما به یمنی ها کمک می کنیم، 
به این کمک هم افتخار می کنیم اما این کافی نیست، ما باید 
یک سیاس��ت خارجی اگرسیو)متهورانه( درباره مساله یمن 
در پیش می گرفتیم. ما باید محاصره یمن را می شکس��تیم، 
ن��ه اینکه وزیر خارجه آمریکا به وزیر خارجه ما توئیت بزند 
که شما محاصره یمن را نشکنید و ما با انفعال در برابر این 

موضوع برخورد کنیم. 
درباره همین مس��اله و مناقشه ارمنس��تان و آذربایجان 
هم کارهایی در وزارت خارجه در حال پیگیری اس��ت اما ما 
پکیج ه��ای متنوعی را می توانی��م در این باره ارائه کنیم که 
ی��ک برخورد فعالانه تری را لازم دارد. ما باید همان روزهای 
اول بلافاصله یک هیأت نظامی و سیاس��ی به هر دو کش��ور 
می فرستادیم، چون هر دو به ما اعتماد دارند. حتی نیروهای 
نظامی ما می توانند نقش حائل را بین ۲ کش��ور ایفا کنند. 
ببینید! »سن سو« استراتژیست معروف چینی که ۲ هزار سال 
قبل کتابی درباره جنگ نوشته است، می گوید صد جنگ را 
آغاز کردن به اندازه جلوگیری از یک جنگ س��خت نیست. 
ما باید از هنر دیپلماسی خود استفاده کنیم و آلام جنگ را 
کاهش دهیم. ما باید سیاس��ت معتدل و مبتنی بر عقلانیت 
اسلامی خود را به نمایش بگذاریم. اینها حیطه هایی است که 

محتاج تحرک بیشتر دستگاه دیپلماسی است. 
البته باز ش��دن پای تروریس��ت های داعش به منطقه به 
بهانه حمایت از آذربایجان پدیده بسیار خطرناکی است که 
ترکیه بازی آن را شروع کرده است. برادران ما در آذربایجان 
باید بدانند داعشی ها قبل از کشتن ارمنی ها، شیعیان گنجه 
را قتل عام می کنند و به زنان و ناموس آنان تجاوز می کنند! 
جمهوری اس��لامی تردیدی را باقی نگذاشته که تحت هیچ 
ش��رایطی حضور تروریست های دست پرورده آمریکا و رژیم 
صهیونیس��تی را در کنار مرزهای خود تحمل نخواهد کرد؛ 

همچنان که در عراق نکرد.
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